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REFERAT af møde i Ældrerådet 
 
Dato: onsdag den 30. april 2025 kl. 10.00-15.00 
Sted: Rådhuset, Udvalgsværelse D, 1. sal.  

  
Deltagere:   
Kirsten Nissen (formand), Susan Hedlund (næstformand), Ahlam Al-Jasas, Anders Lund, Anne Marie 
Bossen Aarøe, Arne Bjørn Nielsen, Bertel Dam Lind, Eleonora Lewandowski, Elin Johansson, Hanne 
Mørup, Hanne Simonsen, Jan Østergaard Bertelsen, Jesper Balle, Jesper Sonne Grunwald, Karen 
Hedegaard, Lisbeth Sølver, Lone Skov Valentin Al Awssi, Margit Risnæs, Peder Blom, Pia Weise 
Pedersen, Stig Ekman og Susanne Lindholm 

 
Afbud: Janni Harpsøe Milsted, Margit Schrøder og Michael Neumann 
 
Dirigenter: Bertel Dam Lind og Margit Risnæs 
 
Fra sekretariatet deltog: Lykke Dahl Lauridsen og Dorte Langeland Christensen 
 

1. Godkendelse af dagsorden  

2. Godkendelse af referat af ældrerådsmøde den 26. marts 2025   

3. Referat af møde i Forretningsudvalget den 9. april (til orientering)  

4. Orientering fra formandskabet  

5. Oplæg om hjemløse i København og Socialforvaltningens indsatser (kl. 10.30-11.30 inkl. 

spørgsmål)   

6. Opfølgning på oplæg 

7. Besøg af sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling kl. 12.30-13.00  

8. Godkendelse af Ældrerådets mission, vision og værdier  

9. Prioritering af mærkesager 

10. Ældrerådets regnskab for 2024 og orientering om status på forbrug 1. kvartal 2025  

11. Ældrerådets driftsbudget 2025 – ønsker til prioritering?  

12. Godkendelse af høringssvar vedr. forslag til prioriteringer på kulturhus- og 

biblioteksområdet samt sammenlægning af Borgerserviceindgange og ændring af 

åbningstid  

13. Godkendelse af høringssvar vedr. udbud af helhedspleje 

14. Forberedelse af deltagelse i Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde   

15. Forberedelse af proces frem mod Københavns Kommunes budget 2026  

16. Orientering fra VIVE’s gå-hjem-møde: ”At være pårørende i Danmark” den 24. april   

17. Orientering fra deltagere på Madfestival: Spis med på Sølund og Ørestad Plejecenter  

18. Orientering fra deltagere i konferencen “Plads til døden”  

19. Orientering fra deltagere i dialogmøde med KFF om handleplan for tilgængelighed den 

23. april  

20. Orientering fra Regionsældrerådet i Hovedstaden   

21. Orientering fra sekretariatet   
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22. Opsamling ift. hvilke drøftelser og beslutninger der kan og skal kommunikeres  

23. Eventuelt   

 

 

1. Godkendelse af dagsorden 
v. Kirsten Nissen (beslutningspunkt) 

 
Beslutning 
Dagsordenen blev godkendt med den tilføjelse at punkt 8. vedr. Ældrerådets mission, vision og 
værdier rykkes frem før sundheds- og omsorgsborgmesterens besøg. 
 
 

2. Godkendelse af referat af Ældrerådets møde den 26. marts 2025 
v. Kirsten Nissen (beslutningspunkt) 

 
Bilag: 

• Referat af møde i Ældrerådet den 26. marts 2025. 
 
Beslutning 
Referatet blev godkendt. 

 
 

3. Referat af Forretningsudvalgets møde den 9. april 2025 
v. Kirsten Nissen (orienteringspunkt) 

 
Baggrund 
Forretningsudvalgets referater sendes til medlemmerne af Ældrerådet sammen med det øvrige 
materiale til Ældrerådets møder. Formålet med dagsordenspunktet er at give medlemmer 
mulighed for at komme med kommentarer eller spørgsmål til eventuelle drøftelser, som 
Forretningsudvalget har haft.   
 
Bilag: 

• Referat af møde i Forretningsudvalget den 9. april 2025. 
  

Beslutning 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet godkender dagsordenen 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet godkender referat af møde i rådet den 26. marts 
2025.  

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager referat af Forretningsudvalgets møde den 9. 
april 2025 til efterretning. 
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Der blev spurgt ind til referatets punkt 7. vedr. svar på politikerspørgsmål fra Line Ervolder vedr. 
Ældreråd mv., og det blev aftalt at forvaltningens svar sendes til hele Ældrerådet. 
 
 

4. Orientering fra formandskabet   

v. Kirsten Nissen og Susan Hedlund (orienteringspunkt) 

 
Beslutning 
Kirsten Nissen orienterede om, at Janni Harpsøe Milsted udtræder af Ældrerådet pga. af sygdom, 
og at Michael Steen Neumann har bedt om orlov frem til 1. september 2025.  
 
Ældrerådet besluttede at indkalde de to første suppleanter til Ældrerådet, Annette Thernøe og 
Merete Ganshorn, der begge tidligere har været medlemmer af Ældrerådet. 
  
Ældrerådet besluttede at sende en buket blomster til Janni og Michael. 
  
Ældrerådet besluttede, at Hanne Mørup overtager Michaels plads i Danske Ældreråds bestyrelse, 
mens han er på orlov, og Karen overtager formandskabet i Beskæftigelses-, Integrations- og 
Socialudvalget under orloven.  
 
 

5. Oplæg om hjemløse i København og Socialforvaltningens indsatser (kl. 10.30-11.30 inkl. 
spørgsmål)   
v.  Områdechef Signe Kempff-Thestrup, faglig koordinator på herbergsområdet Maria Hav 
Hermansen, visitator i boliganvisningen Sally Hersom og stabsmedarbejder Julie Dreier 
Jakobsen (orienterings- og drøftelsespunkt) 

 
Baggrund 
På baggrund af Det Nationale Forsknings- og Analysecenter for Velfærd (VIVE)s rapport 
”Hjemløshed i Danmark 2024 – National kortlægning”, har Ældrerådets Beskæftigelses-, 
Integrations- og Socialudvalg efterspurgt et oplæg om hjemløse i København og kommunens 
indsatser på området, herunder særligt fokus på det stigende antal ældre hjemløse i København.   
 
VIVE rapportens hovedkonklusioner kan læses her: Hovedresultaterne af Hjemløshed i Danmark 
2024.pdf 
 
Beslutning 
Oplægsholderne fra Socialforvaltningen fortalte bl.a. om:  

- Reorganisering i forvaltningen, der skal gøre det lettere for borgerne, at finde ud af hvor de 
skal henvende sig (Din sociale indgang) 

- Hjemløsereformen der har som mål at flest mulige hjemløse i egen bolig hurtigst muligt. 
Reformen har to områder: Herbergsdel og boligdel 

- Data om hjemløse, bl.a. stigning i antal hjemløse i København fra 110 til 148. 
- Overblik over kommunens mange tilbud og indsatser bl.a. Sundhedsklinik. Sundhedsteam, 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager oplægget til efterretning. 
 

file:///C:/Users/E992/AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/1UJ26VA6/Hovedresultaterne%20af%20Hjemløshed%20i%20Danmark%202024.pdf
file:///C:/Users/E992/AppData/Local/Microsoft/Windows/INetCache/Content.Outlook/1UJ26VA6/Hovedresultaterne%20af%20Hjemløshed%20i%20Danmark%202024.pdf
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psykiatrisk gadeplansteam, den sociale tandpleje, gadeplansteamet og fremskudt 
rusmiddelbehandling. 
 

Oplæggene resulterede i en række spørgsmål og kommentarer bl.a.: 
- Lykkes det at fastholde de hjemløse der får egne boliger? Svar: Ja, botræning i eget hjem 

virker. 90 % bliver boende i egen bolig. 
- Hvor mange hjemløse er der i KK over 60 år? Svar: Data fra VIVE er et øjebliksbillede, men 

pt. 148. 
- Hvor mange bor på herberger? Pt. 750 borgere på herberg – 88 er over 60 år.   
- Samarbejder forvaltningen med frivillige organisationer fx Hjælp din næste? Ja, der er 

forskellige samarbejder.  
- Hvilke udfordringer har boligvisitationen? Svar: at der mangler billige boliger. 

Forvaltningen sender 25 % af de boliger, de får anvist retur til boligselskaberne, fordi de er 
for dyre at bo i. 

 
Ældrerådet opfordrede forvaltningerne til at samarbejde, så ledige ældreboliger kan anvendes til 
hjemløse.  
 
Oplægsholdernes præsentation sendes ud sammen med referatet. 
 
  

6. Opfølgning på oplæg 
v. Kirsten Nissen (drøftelsespunkt) 
 

 
Beslutning 
Der var enighed om, at det var et godt oplæg, men at det er vigtigt at oplægsholdere målretter 
deres oplæg mod Ældrerådets målgruppe, og er mere modtagerorienteret.  
 
Sekretariatet opfordrede til, at Ældrerådet på forhånd drøfter, hvad de gerne vil have 
oplægsholderne til at fortælle om / svare på, så oplæggene kan blive mere målrettede. 
  
På det næste møde i Beskæftigelses-, Integrations- og Socialudvalget den 7. maj er der oplæg fra 
organisationen ”Hjælp din næste” kl. 13.30. Alle er velkomne. Lokale følger. [Udvalgsværelse A, 1. 
sal] 
 
 

7. Besøg af sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling kl. 12.30-13.00  

 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet drøfter oplægget og tager stilling til følgende 
spørgsmål: 

- Er der behov for opfølgning?  

- Skal emnet behandles yderligere i et fagudvalg? 

- Hvem gør hvad og hvornår? 
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Beslutning 
Sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling takkede for invitationen og fortalte kort 
om hendes baggrund og om Sundheds- og Omsorgsudvalgets arbejde. Sisse fortalte bl.a., at der i 
forbindelse med drøftelserne om næste års budget er fundet midler til at undgå bevillingsudløb 
vedr. Madklubber på plejehjem, rekruttering til seniorklubber og faste teams og øget tryghed på 
plejehjem. Sisse fortalte også, at udvalget har bestilt en række budgetnotater på de områder som 
Ældrerådet har peget på, bl.a. vedr. styrket understøttelse af råd i Københavns Kommune 
(herunder Ældrerådet), ekstra årlig rengøring og seniorhøjskoler.  
 
Oplægget gav anledning til en række spørgsmål og kommentarer bl.a.: 
 

- Skal private leverandører også arbejde i faste teams? Svar: Ja 
- Hvad er status på budgetnotaterne og kan vi se dem? Svar: Mange af dem er færdige, og 

dem må I gerne se. 
- Hvordan sikrer du, at Ældrerådene bliver hørt i de nye sundhedsråd? Svar: Jeg håber at 

Ældrerådene bliver hørt, men jeg kan ikke love det, da de kommunale embedsmænd ikke 
er med i arbejdet, der ledes af regionerne og Sundhedsministeriet.  

 
Ældrerådet tog orientering til efterretning og takkede for besøget. 
 
 

8. Godkendelse af Ældrerådets mission, vision og værdier 
v. Jesper Grundwald (drøftelses- og beslutningspunkt) 
 

 
Baggrund 
Jesper Grunwald vil på mødet præsentere Forretningsudvalgets forslag til Ældrerådets mission, 
vision og værdier.  
 
Bilag: 

• Power Point præsentation af mission, vision og værdier 
 

Beslutning 
Jesper Grundwald præsenterede forslag til mission, vision og værdier.  
 
Præsentationen gav anledning til forslag om at tilføje gennemsigtighed og retssikkerhed, ligesom 
der var forslag om at ensrette brugen af ældre / gamle / seniorer. 
 
Ældrerådet besluttede, at forslaget til mission, vision og værdier skal behandles i de enkelte 
fagudvalg. Fagudvalgsformændene tager evt. konkrete og gerne tekstnære bemærkninger med til 
Forretningsudvalget. 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet byder sundheds- og omsorgsborgmester Sisse 
Marie Welling velkommen.  

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller at Ældrerådet drøfter og godkender Forretningsudvalgets forslag 
til mission, vision og værdier for Ældrerådet.  
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9. Prioritering af Ældrerådets mærkesager 

v. Kirsten Nissen og Susan Hedlund 

 
Baggrund 
På Ældrerådsmødet den 26. februar blev processen for fastlæggelse af mærkesager godkendt, og 
det blev aftalt, at fagudvalgene skulle udfylde skabeloner for op til 3 mærkesager mhp. en endelig 
prioritering af mærkesager på Ældrerådsmødet den 26. marts. Da det ikke var alle fagudvalg, der 
var færdige med beskrivelse og prioritering af mærkesager, blev punktet vedr. prioritering af 
mærkesager udskudt til mødet i Ældrerådet den 30. april 2025. 
 
Fagudvalgene har i alt indsendt 17 forslag til mærkesager. Overskrifterne for mærkesagerne er: 

- BISU Følge implementeringen af beskæftigelsesreformen 
- BISU Aldersdiskrimination på arbejdsmarkedet 
- BISU Ældre hjemløse 
- BISU Seniorordninger for senioransatte i kommunen 
- BU Opfølgning på BR-forslag om boliganalysen 
- BU Plejehjem på Christianshavn 
- BU Seniorbofællesskaber 
- KFU Brobygning 
- KFU Højskoleophold 
- KFU Seniorfestival 
- KOMU E-Boks nyhedsbrev 
- KOMU Facebookside 
- KOMU Hjemmeside 
- KOMU Indlæg fra Ældrerådets medlemmer 
- SOU Underernæring hos ældre 
- TMU Fremkommelighed og udeservering 
- TMU Ældrevenlig by, tilgængelighed og adgang til Bispebjerg Hospital 

 
Fagudvalgenes beskrivelser af de enkelte mærkesager er vedhæftet som bilag. 
 
På mødet får alle fagudvalg / fagudvalgsformænd mulighed for kort at præsentere deres forslag til 
Ældrerådets mærkesager, hvorefter Ældrerådet drøfter og beslutter hvilke mærkesager 
Ældrerådet skal arbejde videre med i 2025.    
 
Bilag: 

• Beskrivelser af forslag til mærkesager (et samlet dokument) 
 

Beslutning: 
Fagudvalgsformændene gav en kort præsentation af forslagene til mærkesager.  
 
Præsentationen gav anledning til en drøftelse af, hvad der er en mærkesag, og hvad der ”bare” er 
alm. drift eller opmærksomhed i et fagudvalg fx at følge implementeringen af den kommende 
beskæftigelsesreform eller sundhedsreformen.  
 
Der var enighed om, at der er forskellige opfattelser af, hvad en mærkesag er, og at Ældrerådet skal 
have en fælles forståelse, før der kan prioriteres.  

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet drøfter fagudvalgenes forslag til mærkesager, og 
prioriterer et antal mærkesager, der kan arbejdes videre med og som kan kommunikeres på 
Ældrerådets hjemmeside og kommende facebookside.   
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Derudover var en der en drøftelse af hvordan tværgående mærkesager, som fx ældre hjemløse, 
der er med fordel kan arbejdes med i både socialudvalg, boligudvalg og sundheds- og 
omsorgsudvalg kan håndteres. 
 
Ældrerådet besluttede, at fagudvalgene skal behandle mærkesager endnu en gang inden 
Ældrerådet kan prioritere. Evt. bemærkninger til de forskellige mærkesagsbeskrivelser skal sendes 
til fagudvalgsformændene.  
 
 

10. Ældrerådets regnskab for 2024 og orientering om status på forbrug 1. kvartal 2025  

v. Peder Blom (orienteringspunkt) 
 

 
Baggrund 
Peder præsenterer Ældrerådets regnskab for 2024 og forbruget for 1. kvartal 2025.    
  
Oversigten over Ældrerådets forbrug i 2024 (Excel-arket) kan være svært at læse, da de enkelte 
budgetposter fx konteres efter om de er med eller uden moms, og hvordan de er købt og betalt. 
Sekretariatet har derfor lavet en oversigt og et diagram opdelt på emner.   
 
Ældrerådet havde i 2024 et mindreforbrug på 265.509,81 kr. der bl.a. skyldtes at diæter for januar 
2024 og kontingentet til Danske Ældreråd for 2024 blev betalt med 2023 midler.  
 
Bilag: 

• Ældrerådets regnskab for 2024, alm. og opdelt på emner 

• Rapport over Ældrerådets forbrug i 1. kvartal 2025 
 
Beslutning 
Pede Blom præsenterede Regnskabet for 2024, og understregede, at det er målet, at der ikke er 
uforbrugte midler ved udgangen af 2025.  
 
Peder præsenterede rapporten over Ældrerådets forbrug i 1. kvartal 2025, og forklarede at årsagen 
til, at der er brugt så forholdsvis mange penge i 1. kvartal er afholdelse af opstartsseminar, 
fotografering og dirigentkursus, samt udlæg til ekstraordinært kontingent til Danske ældreråd.  
 
Der var enighed om, at det er svært at følge med i forbruget, og at Ældrerådet gerne vil have en 
oversigt, der viser både budget og forbrug.  
 
 

11. Ældrerådets driftsbudget 2025 – ønsker til prioritering?  
v. Dorte Langeland Christensen (drøftelsespunkt) 

 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orientering om forbruget til efterretning.  

 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller at Ældrerådet drøfter ønsker og ideer til driftsbudgettet for 2025. 
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Baggrund 
Ældrerådet har ikke tidligere udarbejdet et budget. Men da I er et nyt Ældreråd, og da der har 
været foreslået flere udgiftskrævende aktiviteter, fx borgermøder, eksterne oplægsholdere mv. 
foreslår Forretningsudvalget, at Ældrerådet tager en generel drøftelse af, hvad I ønsker at bruge 
pengene på.   
 
På baggrund af regnskabet for 2024 og med udgangspunkt i forbruget i første kvartal 2025 og 
allerede kendte udgifter for 2025 har sekretariatet lavet et udkast til budget. 
 
Sekretariatet vil på mødet forklare baggrunden for de foreslåede budgetposter, og skitsere hvilke 
budgetposter der kan skrues på, så der evt. kan frigives midler til nye aktiviteter.  
 
Bilag 

• Forslag til Ældrerådets driftsbudget 2025 (excel ark) 
 
Beslutning 
Dorte Langeland Christensen præsenterede sekretariatets forslag til budget for 2025, og lagde op 
til en drøftelse af, hvad Ældrerådet gerne vil prioritere at bruge midler på i 2025. 
 
Kirsten Nissen fortalte, at selvom Ældrerådet ikke tidligere har haft et egentligt budget, har der 
altid været en drøftelse af, hvad der skulle prioriteres. Fx har tidligere Ældreråd besluttet, at der 
skulle være fri tilmelding til Danske ældreråds konferencer, mens deltagelse i KLs konference 
sidste år blev fravalgt for at spare penge.  
  
Ældrerådet mener fortsat, at Københavns Kommune får flere penge i bloktilskud til 
ældrerådsarbejde end de bruger på Ældrerådet, og forvaltningens svar på politikerspørgsmål fra 
Line Ervolder efterlader flere spørgsmål end svar. Formandskabet vil på møde med forvaltningens 
adm. direktør Per Bennetsen den 7. maj, forsøge at få forvaltningen til at betale for de ekstra 
omkostninger til opstartsseminar, fotografering og dirigentkursus. 
 
Der var forslag om at prioritere borgerrettede aktiviteter, men det blev ikke besluttet hvilke 
aktiviteter der skulle prioriteres, og budgettet blev ikke fastlagt, og skal derfor drøftes endnu en 
gang. 
 
 

12. Godkendelse af høringssvar vedr. forslag til prioriteringer på kulturhus- og 
biblioteksområdet samt sammenlægning af Borgerserviceindgange og ændring af 
åbningstid  
v. Anders Lund (beslutningspunkt) 

 

Baggrund 
På baggrund af oplæg på Kultur- og Fritidsudvalgets møde mandag den 7. april og efterfølgende 
drøftelse i udvalget har udvalget udarbejdet et udkast til høringssvar til Kultur- og 
Fritidsforvaltningens budgethøring vedr. forslag til prioriteringer på kulturhus- og 
biblioteksområdet samt sammenlægning af Borgerserviceindgange og ændring af åbningstid.   
 
Af høringssvaret fremgår bl.a.: 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet godkender udkast til høringssvar til Kultur- og 
Fritidsforvaltningens vedr.  forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet samt 
sammenlægning af Borgerserviceindgange og ændring af åbningstid    
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- At det er vigtig for Ældrerådet at sammenlægningerne af kulturhus- og biblioteksområdet 
ikke resulterer i færre aktiviteter  

- At det er skuffende, at der kun er fokus på børn og unge i KUBI-planen 
- At Ældrerådet har en række bekymringer ift. reduktion i antallet af borgerservicecentre, da 

sårbare og ældre borgere typisk er mindre mobile, og ofte er udfordret ift. digitale 
løsninger.  

 
Bilag: 

• Udkast til høringssvar vedr. forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet 
samt sammenlægning af Borgerserviceindgange og ændring af åbningstid 

 
Beslutning 
Anders præsenterede høringssvaret. 
 
Der var en række kommentarer til høringssvaret, herunder en drøftelse af om Ældrerådet skal tage 
kraftigt afstand fra lukning af biblioteker og borgerservicecentret, da længere afstande vil gøre det 
vanskeligt for mange ældre at benytte tilbuddene. 
  
Ældrerådet besluttede, at alle der har input til høringssvaret sender skriftlige kommentarer til 
sekretariatet (til Lykke) der på baggrund af kommentarer opdaterer høringssvaret og sender det i 
skriftlig høring i Ældrerådet. 
 
 

13. Godkendelse af høringssvar vedr. udbud af helhedspleje 

 

Baggrund 
Sundheds- og Omsorgsudvalget har behandlet høringsmaterialet fra Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen om udbud af helhedspleje mv. og har udarbejdet vedhæftede høringssvar. 
 
Af høringssvaret fremgår bl.a.: 

- At Ældrerådet mener, at ernæringsområdet skal fylde mere i helhedsplejen 
- At Ældrerådet sætter pris på de omfattende krav til kvaliteten af helhedsplejen 
- At Ældrerådet gerne vil have uddybet forventninger og krav til samarbejdet med 

pårørende og civilsamfund. 
 
Selve høringsmaterialet er udsendt på mail torsdag den 24. april. 

Bilag:  

• Udkast til høringssvar vedrørende udbud af Helhedspleje 

 

Beslutning; 

Høringssvaret blev godkendt. 

 

14. Forberedelse af deltagelse i Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde   

v. Kirsten Nissen (beslutningspunkt)    

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet godkender udkast til høringssvar vedr. 
Helhedspleje.   
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Baggrund 
Det fremgår af det udsendte materiale til Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde, at 
Københavns Ældreråd har 11 stemmeberettigede repræsentanter, og ikke 10 som tidligere år. Det 
betyder, at Lisbeth, som var den af de suppleanterne der fik flest stemmer, også kan stemme til 
mødet. De stemmeberettigede er: Kirsten, Susan, Michael, Margit S., Margit R., Bertel, Karen, 
Peder, Susanne, Lone og Lisbeth. Suppleanter er: Jesper G., Eleonora, Ahlam og Pia.  
 
Det fremgår bl.a. af dagsordenen, at der er følgende forslag: 

• Forslag om ændring af vedtægtens § 6, 7, 8, 9, 15 og 16 (om præcisering af bestemmelser 
om stemmeflertal) fra bestyrelsen. 

• Forslag om ændring af vedtægtens § 10 og 11 (om valgkredse og regionsældrerådenes 
observatør i bestyrelsen) fra Vordingborg Seniorråd. 

• Forslag om forhøjelse af kontingentet til Danske Ældreråd fra Assens Ældreråd. 
 
Bilag 

• Materialet til repræsentantskabsmødet kan findes på Danske Ældreråds hjemmeside: 
Repræsentantskab - Danske Ældreråd 

 
Beslutning 
Kirsten Nissen fortalte, at Københavns Ældreråd har 11 delegerede til repræsentantskabsmøde den 
12. maj, og ikke 10 som tidligere år.  
 
Kirsten fortalte kort om forslagene på dagsordenen der vedrører: præcisering af bestemmelser om 
stemmeflertal og gyldige stemmer; forslag om at ændre valgkredse og regionsældrerådenes 
observatørpost i bestyrelsen og endelig forslag om at forhøje kontingentet til Danske Ældreråd, så 
bestyrelsesmedlemmerne kan få betalt diæter for deres arbejde.  
 
Københavns Ældreråd deltager med 14 personer i repræsentantskabsmødet og med 15 personer i 
den ældrepolitiske konference. Der var enighed om, at de to nye suppleanter/medlemmer skal 
have tilbud om at deltage.   
 
 

15. Forberedelse af proces frem mod Københavns Kommunes budget 2026  

v. Kirsten Nissen (drøftelses- og beslutningspunkt) 

 
Bilag: 

• Uddrag af investerings- og effektiviseringsforslag til budget 2025 vedr. ophør af årlig 
ekstra rengøring.  

• Oplysende notat om udfordringer på madområdet (eftersendes hvis det når at blive 
godkendt i forvaltningen og udsendt til det politiske Sundheds- og Omsorgsudvalg inden 
mødet den 30. april 2025) 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet gennemgår dagsordenen til Danske Ældreråds 
repræsentantskabsmøde den 12. maj 2025 og afstemmer Københavns Ældreråds holdninger til 
de stillede forslag.  

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller at Ældrerådet drøfter processen og aftaler hvem der gør hvad. 
 

https://danske-aeldreraad.dk/om-danske-aeldrerad/organisation/repraesentantskab/
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Beslutning 
Der var enighed om, at det er svært at forberede indsatsen, når det endnu ikke har været muligt at 
se de udarbejdede budgetnotater. Der var dog enighed om at arbejde for: ekstra rengøring, ekstra 
penge til mad på plejehjemmene, udsendelse af nyhedsbrev via e-Boks og ekstra 
sekretariatsbetjening.  
 
  

16. Orientering fra VIVE’s gå-hjem-møde: ”At være pårørende i Danmark” den 24. april   

v. Lone Skov Al Awssi 

 
Beslutning 

Dirigenterne besluttede at droppe orienteringspunkterne på dagens møde og opfordrede i stedet 
deltagerne til at sende en skriftlig orientering til hele rådet. 
   
 

17. Orientering fra deltagere på Madfestival: Spis med på Sølund og Ørestad Plejecenter  

v. Kirsten Nissen, Anders Lund og Eleonora Lewandowski 

 
Beslutning 
Dirigenterne besluttede at droppe orienteringspunkterne på dagens møde og opfordrede i stedet 
deltagerne til at sende en skriftlig orientering til hele rådet. 
 
 

18. Orientering fra deltagere i konferencen “Plads til døden”  

v. Bertel Dam Lind, Elin Johansson, Margit Risnæs og Anders Lund 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning og drøfter: 

- om der er behov for opfølgning, evt. i et fagudvalg 

- og i givet fald hvem der følger op og hvornår. 
 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning og drøfter: 

- om der er behov for opfølgning, evt. i et fagudvalg 

- og i givet fald hvem der følger op og hvornår. 
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Beslutning 
Dirigenterne besluttede at droppe orienteringspunkterne på dagens møde og opfordrede i stedet 
deltagerne til at sende en skriftlig orientering til hele rådet. 
 
 

19. Orientering fra deltagere i dialogmøde med KFF om handleplan for tilgængelighed den 

23. april  

v. Peder Blom, Bertel Dam Lind og Arne-Bjørn Nielsen 

 
Beslutning 

Dirigenterne besluttede at droppe orienteringspunkterne på dagens møde og opfordrede i stedet 
deltagerne til at sende en skriftlig orientering til hele rådet. 
 
 

20. Orientering fra Regionsældrerådet i Hovedstaden   

v. suppleant for Margit Schrøder (orienteringspunkt) 

 
Beslutning 
Punktet udgik, da der ikke havde været møde i Regionsrådet siden sidste ældrerådsmøde. 
 
 

21. Orientering fra sekretariatet 
v. Sekretariatet (orienteringspunkt) 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning og drøfter:  

- om der er behov for opfølgning, evt. i et fagudvalg 

- og i givet fald hvem der følger op og hvornår. 
 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning og drøfter: 

- om der er behov for opfølgning, evt. i et fagudvalg 

- og i givet fald hvem der følger op og hvornår. 
 

INDSTILLING 

Formandskabet indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning. 
 



13 

 

 

 
Beslutning 
Punktet udgik. 
 
 

22. Opsamling iht. hvilke drøftelser og beslutninger der kan og skal kommunikeres 

v. Kommunikationsudvalget (beslutningspunkt) 

 
Baggrund 
Kommunikationsudvalget har foreslået, at der fremover skal være et fast punkt på dagsordenen til 
Ældrerådets møder, hvor det besluttes, om der er emner eller beslutninger fra dagens møde, der 
kan eller skal kommunikeres fx på hjemmeside, Facebook-gruppe eller via nyhedsbrev til alle 
ældre i Københavns Kommune. 
 
Beslutning 
Der var forslag om at formidle, at borgmesteren havde været på besøg.  
 
Det blev også foreslået at formidle, at det er svært for Ældrerådet at påvirke politikerne og 
budgetprocessen, da processen ikke er helt som den plejer, pga. ressortændringer i Københavns 
Kommune.  
 
Enighed om, at det er svære at formidle indtil Ældrerådet har egen facebookside og hjemmesiden 
er opdateret. Alle opfordres til at bruge egne facebooksider. 
 

 
23. Eventuelt 

Dirigenternes beslutning om skriftlig frem for mundtlig orientering fremadrettet blev drøftet.  

 

Skriftlige orienteringer med mulighed for at stille opklarende spørgsmål på mødet kan spare tid, 

men betyder samtidig, at rådet ikke får en fælles drøftelse af de forskellige input der kommer fra 

besøg, konference mv., ligesom det kræver mere tid af deltagerne i arrangementer. Kirsten Nissen 

fremhævede, at det er et positivt problem, der skyldes at ældrerådsmedlemmerne er meget aktive 

og deltager i mange forskellige ting.  Der var ikke enighed om hvorvidt det var en god idé med 

skriftlige orienteringer eller ej, og der blev ikke truffet en beslutning. En anden mulighed for at få 

mere tid på møderne er at operere med A og B sager, som politikerne i BR.  

 
Pia Weise Pedersen gjorde opmærksom på, at der skal findes en afløser for Michael i samarbejdet 
med ældreorganisationerne om valgdebat. Det næste møde er den 21. august. 
 
Peder Blom fortalte, at han har været til et møde i Ældresagen om kunstig intelligens / AI. Peder 
fortalte at AI kan bruges til meget, og at han bl.a. havde bedt en chatbot om at udarbejde et 
høringssvar, der umiddelbart godt ville kunne bruges.  

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning 
 

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet beslutter, om der er emner eller beslutninger fra 
dagens møde, der kan eller skal kommunikeres. 
 


